[image: image1.jpg]Accentuacié | vidulvidua; soci/sdcia
sorda — sonora
p - bt lopllioba
t — d: nebot/neboda
Formaci6 basica Consonant ¢ — g amic/amiga
masculi + -a: Canvis f - v serf/serva
noi / noia dupliquen
gat / gata s - ss. gos/gossa
I — Ik Marcel/Marcella
e a: mestre/mestra
Vocal o - ai monjo/monja
u - a: europeuleuropea
X i -na: reifreina
g Afegeixen -ina: gall/gallina
B -essa: juige/juigessa
& Sufixos especifics
8 Canvien ~or — -riu: actor/actriu

-dleg — -ologa: bidleg/bidloga

Femeni - masculi

-a — -ot: bruixa/bruixot; abella/abellot, merla/meriot...

Invariables

Terminacions

-aire: el/la cantaire
-ista: el/la jurista
-cida: el/la suicida

Referits a animals

Cal afegir mascle o femella

En masculi: e rossinyol, l'escurcé, I'escarabat...
En femeni: /a serp, la balena, la formiga. ..

Arrels diferents

amo/mestressa; marit/muller; porcltruja; torolvaca; ase/somera. ..

Formacié basica

singular + -s

noilnois; arbre/arbres; pot/pots; fetffets; roc/rocs

-a atona — -es

donaldones; poma/pomes; rodalrodes; casa/cases

vocal tonica — -ns

camié/camions; cami/camins; pelegrilpelegrins

Acabats en . cas/casos; brac/bragos; reflex/reflexos;
-8, -G, “X, "X, -tx — -0s y :
calaix/calaixos; empatx/empatxos
< casc/cascs 0 cascos; gest/gests © gestos;
-sc, -st, -xt, -i -S, -0S ! L i
t g text/texts o textos; bateig/bateigs o batejos
dies de la setmana tret de dissabte | diumenge
i acabats en -us anus, cactus, cirrus, estratus, eucaliptus, fetus, ficus,
Invariables

focus, rictus...

alguns compostos

trencaclosques, paracaigudes...

altres

fons, temps...





[image: image2.jpg]Son masculins

afores
bacteri
compte
costum
dot
espinacs
full

lleixiu
pebre
senyal

avantatge
batent
corrent
deute
dubte
front
flegum
marge
pendent
titelia

Son femenins

alicates
amargor
ancora
apoteosi
au
cercavila
dent
dita

~esplendor
frescor
maraté
olor

. postres
sida

allau
analisi
andana
aroma
calor
claror
disfressa
esperma
estrena
genesi
oida
orenga
resta
sindrome

# Generes diferents / significats diferents

Hi ha un grup de substantius que varien de significat segons el génere que pre-

senten. Per exemple:

canal pas d aigua conducte
canalla persona malvada mainada
casset magnetofon cinta magnetofonica
clau pega per clavar per obrir la porta
colera malaltia infecciosa laira
coma estat clinic greu signe de puntuacié
delta del riu lietra de ['alfabet grec
editorial I'article de premsa I'empresa
fi finalitat acabament
llum I'aparell la claror
ordre arranjament manament
paleta la persona Pestri
planeta |'astre el destf
pols batec particules diminutes
pudor vergonya maia olor
salut accié de saludar estat de I'organisme "
son estat fisiologic ganes de dormir o
terra paviment planeta >
vall excavacié depressio entre muntanyes o
\"12 o -
¥ ' o
Accentuacié tebiftebialtebis/tébies; roilroinalroins/roines
Vocal e — a. ample/lampla
o — a flonjo/flonja
eu — ea: afeu/atea
u — v esclau/esclava
Consonant  sorda — sonora
MY Formacié basica Canvis t - d buit/buida
g c - @ groc/groga
'g _://_':S canvis ortografics
3 ¢ — qu: bonica/boniques
g g — gu: amarga/amargues
§ i = @ rojalroges
% I — 1 nullnula
-§ Increment -n-: fi/fina/fins/fines; bo/bona/bons/bones
- "
A -8, -G, -X, -iX, -tx fals/falsalfalsos/falses; dolg/dolcaldolcos/dolces;
ey perplexiperplexalperplexos/perplexes;
<08 f-65 cotx/cotxa/co:xos/cmxes ga vatxlga vatxa/ga vatxos/ fgavatres
Acabats en ahaner el G 1% Bee sl odod Ton T
-sc, -st, -xt, -ig fresc/frescalfrescs o frescos/fresques; trist/tristaltrists o
- tristos/iristes; mixt/mixta/mixts o mixtos/mixtes;
5, -8 /-85 Heigflletiallleigs o fletjos/lletges
Invariables en Acabats en -al, -el, -il: actual/actuals; fidel/fidels; civillcivils
singular i plural -ant, -ent: elegant/elegants; exigent/exigents
: -ar. regular/regulars
tg -a: persalperses; idiotalidiotes
g ~e: alegre/alegres; ximple/ximples
é‘ -ble: amable/amables N
] -me: inerme/inermes k. @nSTES
b -ne: solemne/solemnes ;
=] -aire: xerraire/xerraires i
=] i
BIf Invariables en Acabats en -ag: audag/audagos/audaces ook !

singular i variables
en plural -+ =

-i¢: feliglfelicos/felices
-0¢: atrog/atrogos/atroces st





